
Det interaktive torv
Facebook er overalt, og man kan ikke længere skille 
privatliv og arbejdsliv fra hinanden. Det bør man huske,  
når man færdes i cyberspace, siger facebook-forsker

Af gitte Bindzus foldager · gbf@hum.au.dk

søger man på ”Facebook” på Infomedia for at se, hvad medierne 
de seneste 30 dage har skrevet om det populære netværks-site 
dukker ikke mindre end 4024 artikler op – det er mere end 130 
artikler om dagen. 

Facebook er ifølge de mange artikler blevet et fænomen uden 
lige, og som antallet af artikler viser, skrives og tales der hele tiden 
om Facebook. 

Lektor Jakob Linaa fra Institut for Informations- og Medieviden-
skab forsker i sociale medier, og han udtaler sig nærmest ugentligt 
om især Facebook til medierne. For nylig har han bl.a. været med 
i DR2’s program Kontrovers (billedet), hvor netop Facebook blev 
taget op under titlen ”Uden Facebook er man ikke”.

– Facebook er så populært, fordi det kan mest af alle de sociale 
netværkssites, der findes. Twitter kan kun noget af det, som Face-
book kan, og det samme gælder Myspace. Desuden kører det rigtig 
let og tilpasses løbende brugernes behov, forklarer Jakob Linaa og 
uddyber, at det nærmest er blevet en del af ens sociale liv.

– Det er en måde at håndtere sit sociale liv på som en slags 6. 
sans. Her kan man overhøre ting og holde øje med folk, som man 
ellers ikke omgås dagligt. Lige pludselig kan man få en hverdag med 
folk i USA eller i København, og det er folk blevet afhængige af. 

tænk på karrieren
Hvem man er venner med på Facebook, er meget forskelligt. 
Mens nogen kun har 30 nære venner, nærmer andre sig grænsen 
på de 5000 – en grænse som er sat af folkene bag Facebook. Nogle 
fravælger desuden bevidst at være venner med chef og kollegaer, 
da de ønsker, at Facebook kun skal være en del af deres privatliv. 

– Grænsen mellem privatliv og professionelt liv udviskes mere 
og mere i takt med at de sociale medier fylder mere og mere. Lige 
meget om man er venner med ens chef eller ej, er man nødt til at 
gør sig nogle overvejelser om, hvordan man optræder på Facebook, 
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for hvad der står på ens profil spiller i høj grad en rolle for ens kar-
riere, fortæller Jakob Linaa og henviser til, at rekrutteringsfirmaer 
og andre firmaer ofte tjekker folk på Facebook inden en jobsamtale.

– Personligt har jeg både private og professionelle venner, og jeg 
har ikke noget imod at skrive, at jeg f.eks. godt kan lide at stå på 
ski, for man må gerne se på Facebook, at jeg også har et liv ved 
siden af arbejdet, men jeg ville aldrig have et billede liggende fra 
et eller andet after-ski party, hvor jeg er fuld, siger lektoren, der 
ligesom mange andre er blevet mere bevidst om, hvad han skriver 
på Facebook.

alle holder øje med alle
– Man må tænke på, at man på Facebook kommer til at tale ens til 
både familie, venner og kollegaer, og det ville man nok ikke gøre 
normalt. Derfor er man nødt til at være bevidst om det, og f.eks. 
kan man ikke bare fortsætte snakken fra frokoststuen på Facebook. 

– Jeg plejer at sige, at hvis man ikke tør råbe det ud på Store 
Torv, bør man heller ikke skrive det på Facebook. Det er lidt blevet 
det moderne torv.

Jakob Linaa kalder Facebook for et omnoptikon – et sted, hvor alle 
holder øje med alle – modsat et synoptikon, hvor mange holder øje 
med få eller et panoptikon, der er fængslet, hvor få overvåger de mange.

Forsvinder først med ny teknologi
Grunden til at Facebook stadig bruges af så mange skyldes ifølge 
lektoren, at der endnu ikke er kommet noget bedre.

– Så længe der ikke findes et site med en mere overlegen tek-
nologi, hvor du f.eks. kan have videokonference eller noget helt 
tredje, holder folk fast i Facebook. Det skal dog nok blive erstattet 
en dag, ligesom de fleste nu er gået fra hotmail til gmail, fordi det 
bare er bedre. 

In this photo: vincent f. Henricks, Jacob Linaa
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